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A kudarcból okulva tovább kell lépni - nagyinterjú Potápi Árpád Jánossal 
2024. január 7. – Ma7.sk 

Milyen helyzetben vannak, és mire számíthatnak az új évben a külhoni magyar nemzetrészek? 

Képes lesz-e talpra állni a szeptemberi kudarc után a felvidéki magyar politika? Mi volt a 

nemzetpolitika legnagyobb eredménye az óévben, és milyen új programok indulnak 2024-ben? 

Potápi Árpád János nemzetpolitikáért felelős államtitkárt kérdeztük. „2015 óta azt látjuk, hogy 

az ukránok vagy nem ígérnek semmit, vagy ha ígérnek, azt sem tartják be. A kijevi vezetés az 

uniós csatlakozási tárgyalások miatt kényszerből hozott meg bizonyos intézkedéseket, amivel 

még messze nem érjük el a 2014–15 előtti időszakot a nemzeti kisebbségeknek biztosított jogok 

területén. A nemrégiben elfogadott törvénymódosítási csomag tekintetében bár történtek 

pozitív előrelépések, de a gyakorlati megvalósítás még várat magára. Számos végrehajtási 

kérdés még kidolgozatlan. A kárpátaljai magyarság a rendkívül nehéz helyzete ellenére 

továbbra is kitart a szülőföldjén, a magyarok jelentős része otthon maradt, a magyar kormány 

pedig továbbra is minden lehetséges támogatást megad a magyar közösség számára, de ez 

sajnos nem elég. Csak a mielőbbi tűzszünet és a béke jelentené a megoldást, valamint azoknak 

a kisebbségi jogoknak a helyreállítása, amellyel a közösség 2014 előtt rendelkezett. Ezt várjuk 

Ukrajnától.” – emelte ki az államtitkár. 

 

Erdélyi családi túrával kezdte az új évet Novák Katalin köztársasági elnök 
2024. január 5. – Krónika, szekelyhon.ro 

Novák Katalin köztársasági elnök Erdélyben tartózkodik a hétvégén, a Vargyas-szorosban 

készült fotót tett közzé Facebook-oldalán pénteken délután. „Családi hosszú hétvége 

Erdélyben. Túra a Vargyas-szorosnál” – írta Novák Katalin a közösségi oldalon. Fényképet is 

posztolt, amelyen a férjével együtt egy patak pallóján látható. A vadregényes szépségű Vargyas-

szoros a Rika-hegység északi részében, a háromszéki Vargyastól északnyugatra, a Hargita 

megyei Homoródalmástól keletre található. Novák Katalin péntek este megtekintette a Brassói 

Corona és a Csíkszeredai Sportklub jégkorongmérkőzését a Cenk alatti városban. „Jó volt 

együtt szurkolni!” – írta az államfő, szelfiket posztolva a csíkszeredai hokiszurkolók körében. 

 

Novák Katalin a Madarasi Hargitán  
2024. január 6. – szekelyhon.ro 

Székelyföldi hosszú hétvégés programja részeként Novák Katalin, Magyarország köztársasági 

elnöke szombaton behavazott tájakra, egész pontosan a Madarasi Hargitára látogatott. A 

Facebook-oldalán megosztott fotók tanúsága szerint egy fiatalokból álló társasággal kereste fel 

a Szökő-vízesést, de a csúcsról, a behavazott és megfagyott kopjafákról is posztolt fotókat. Az 

Erdélybe, ezen felül is Székelyföldre érkező köztársasági elnök pénteken a Vargyas-szorosban 
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túrázott, este pedig megnézte a Csíkszeredai Sportklub-Brassói Corona jégkorongmérkőzést a 

brassói műjégpályán.  

 

Potápi Árpád János: a magyar kormány minden lehetséges támogatást megad a 
kárt szenvedett székelyudvarhelyi gimnáziumnak 
2024. január 5. – MTI, Index, hirado.hu, Magyar Hírlap, maszol.ro, kronika.ro, M1, Kossuth 

Rádió, Székelyhon.ro  

A magyar kormány minden lehetséges támogatást megad a székelyudvarhelyi Tamási Áron 

Gimnáziumnak, az egyháznak a kárt szenvedett diákotthon helyreállításához és a családok 

megsegítéséhez - jelentette ki az MTI-nek nyilatkozva Potápi Árpád János államtitkár, aki 

pénteken a városban megtekintette a december 18-i tragédia helyszínét. A Miniszterelnökség 

nemzetpolitikáért felelős államtitkára Gálfi Árpád polgármester, valamint a római katolikus 

egyház, az iskola és a Romániai Magyar Pedagógusok Szövetsége (RMPSZ) képviselőinek 

kíséretében tekintette meg a helyszínt, ahol a tragédia körülményeiről és a jelenlegi helyzetről 

tájékozódott. Azt mondta: megdöbbentő látni a részben leomlott épületet. "Ráadásul úgy 

megdöbbentő, hogy a magyar kormány támogatásával épp 2024-ben kezdtük volna meg ennek 

az épületnek a felújítását. Sajnos odáig nem jutottunk el" - emlékeztetett. Felidézte, hogy a 

magyar kormány a Miniszterelnökség egyházi és nemzetiségi kapcsolatokért felelős 

államtitkárságán keresztül csaknem 700 millió forintos támogatást irányzott elő idénre az 

épület felújítására. Erről két héttel a tragédia előtt, december 6-án tájékoztatta az érintetteket 

Soltész Miklós államtitkár Székelyudvarhelyen. 

 

Potápi Árpád János: a madéfalvi áldozatok véréből erős, ellenálló közösség 
sarjadt 
2024. január 7. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Demokrata, Pannon RTV, 

Székelyhon.ro, maszol.ro 

A madéfalvi áldozatok véréből erős, ellenálló közösség sarjadt: azok is megerősödtek, akik a 

Székelyföldön maradtak, és a bukovinai székelyek is mindvégig megőrizték a szívós kitartást, a 

magyarsághoz és a hithez való ragaszkodást a száműzetésben, és továbbadták nemzedékről 

nemzedékre - jelentette ki a Miniszterelnökség nemzetpolitikai államtitkára vasárnap 

Madéfalván. Potápi Árpád János székelyek, bukovinai székelyek, csángók, erdélyi és 

magyarországi magyarok körében emlékezett a Siculicidium emlékműnél a madéfalvi 

veszedelemre a véres történelmi esemény 260. évfordulóján. Emlékeztetett: személyes, családi 

és közösségi okai is vannak az évente ismétlődő közös emlékezésnek a székelyföldi településen. 

"Közösségi szinten is fontos nekünk, székelyeknek ez a nap, hiszen nem csak a vérengzést 

jelenti számunkra 1764. január 7., hanem egy új magyar népcsoport, a bukovinai székelység 

megszületésének napját is" - fogalmazott. Rámutatott: Istensegíts, Fogadjisten, Hadikfalva, 

Andrásfalva és Józseffalva nemcsak az elmenekült székelyek által alapított falvak, hanem 

menedékek is voltak nehéz időkben. Emlékeztetnek arra, hogy olyan otthont kell teremteni, 

ahol meg tudjuk őrizni, védeni önmagunk és őseink értékeit, és arra is, hogy a veszteségek 

közepette is erősíteni kell az összetartozást, támogatni kell egymást. 
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Ma is összefogásra van szükség – a madéfalvi veszedelemre emlékeztek 
Marosvásárhelyen 
2024. január 7. – szekelyhon.ro 

Őseink állhatatossága ma is példamutatással szolgál, ők nem hajtottak fejet az idegen hatalmak 

előtt, ez ma is követendő példa – jelentette ki vasárnap este Marosvásárhelyen, a madéfalvi 

veszedelem évfordulója alkalmából tartott megemlékezésen Potápi Árpád János, a 

Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős államtitkára. Székelyföld több településéről 

érkeztek a székek képviselői vasárnap este Marosvásárhelyre, a Kultúrpalotába, ahol a Székely 

Nemzeti Tanács (SZNT) a madéfalvi veszedelem évfordulója alkalmából tartott 

megemlékezést. Mint korábban Izsák Balázs, az SZNT elnöke elmondta: fontosnak tartják, 

hogy Marosvásárhelyen, Székelyföld fővárosában is emlékezzenek és emlékeztessenek, 

hangsúlyozva, hogy Marosvásárhely most is szerves része Székelyföldnek. 

 

Panyi Miklós: a háború kitörése óta az összmagyarság ott áll a kárpátaljai 
magyarok mögött 
2024. január 6. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, vasarnap.hu   

Az ukrajnai háború kitörése óta nemcsak a magyar kormány és nemcsak Magyarország, hanem 

az egész összmagyarság ott áll a kárpátaljai magyar közösség mögött - hangsúlyozta Panyi 

Miklós, a Miniszterelnökség politikai és stratégiai államtitkára szombaton Sátoraljaújhelyen a 

Rákóczi Szövetség táborában résztvevő családokhoz intézett köszöntőjében. Kiemelte, 

kormányzati szervek, önkormányzatok, segélyszervezetek és egyházak Magyarország határain 

és a Kárpát-medencén belül és kívül is "egy emberként álltak amellé, hogy a kárpátaljai 

magyarságot megsegítsék". Panyi Miklós hozzátette, bízik abban, hogy ezt az összefogást a 

kárpátaljai magyar közösség is érzi. Hangsúlyozta, a magyar kormány a maga részéről minden 

támogatást igyekszik megadni Kárpátaljának és az ott élő magyar közösségnek, legyen szó akár 

az oktatási intézmények finanszírozásáról, bértámogatásról, az egyházak támogatásáról, a civil 

szervezetek részéről felmerülő kiadásokról, vagy a segélyszervezetek humanitárius 

tevékenységére fordítandó támogatásokról. 

 

A revizionizmus kattant be a román sajtónak Novák Katalin erdélyi kirándulása 
kapcsán 
2024. január 7. – Krónika 

Tág teret szentelt a román média Novák Katalin köztársasági elnök erdélyi 

magánlátogatásának, amelyet ugyanakkor minduntalan Magyarország „revizionista 

politikájával” próbálnak összefüggésbe hozni. A román média természetesen beszámolt 

Magyarország köztársasági elnökének erdélyi kirándulásáról, számos portál a Krónika pénteki 

cikkére hivatkozva írt a magánlátogatásról. A G4Media megemlíti, hogy a magyar államfő 

rendszeresen tesz magánlátogatást Erdélyben, és egyes látogatások a portál szerint „feszült 

pillanatokhoz” vezetnek a kétoldalú kapcsolatokban, Magyarország „revizionista politikája 
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miatt”. „Budapest nyíltan finanszíroz autonomista politikai mozgalmakat a Magyarországgal 

szomszédos valamennyi államban, a jelentősebb magyar közméltóságok pedig, élen Orbán 

Viktor miniszterelnökkel, revizionista szimbólumokkal mutatkozik, mint például az Erdélyt 

magába foglaló Nagy-Magyarország térképe” – olvasható a G4Media cikkében. 

 
Hamarosan kezdődnek az udvarhelyi diákotthon állagmegőrzési munkálatai, a 
diákokat helyi kollégiumok fogadják be  
2024. január 5. – MTI, Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

Az időjárás függvényében napokon belül elkezdődhetnek a székelyudvarhelyi Tamási Áron 

Gimnázium részben leomlott diákotthonának állagmegőrzési munkálatai – tájékoztatta az 

MTI-t pénteken Lukácsi Katalin, az iskola szóvivője. Közölte: a biztonságba helyezési 

munkálatokhoz a székelyudvarhelyi polgármesteri hivatal a szerkezeti szakvélemény alapján 

december 27-én, sürgősségi eljárásban kiállította az építkezési engedélyt. A szakhatósági 

jóváhagyásokat a munkálatok befejezéséig kell beszerezni – tette hozzá. A szóvivő szerint a 

sürgősségi beavatkozást előzetesen bejelentették a különböző hatóságoknál, más jóváhagyásra 

nincs szükség. A kivitelező a székelyudvarhelyi Kvadrum Axis Kft., mely a Tamási Áron 

Gimnázium két, már elkészült épületének a felújítását is végezte. A cég a tulajdonos 

Gyulafehérvári Római Katolikus Érsekség felkérésére a konszolidációs munkálatok elvégzését 

is vállalta, melyre megköttetett a szerződés – tájékoztatott Lukácsi Katalin.  
 

Madéfalvi vérengzés: lovas zarándoklattal emlékeztek az ártatlanul megölt 
székelyekre 
2024. január 6. – MTI, hirado.hu, szekelyhon.ro, Ma7.sk 

Lovas zarándoklattal emlékeztek a 260 évvel ezelőtt történt vérengzésre Madéfalván. A lovasok 

Csíkszépvíz határából indultak. A kegyeleti zarándoklaton részt vettek a madéfalvi veszedelem 

után Bukovinába menekültek magyarországi és délvidéki leszármazottjai is. A 

megemlékezésen Potápi Árpád János nemzetpolitikáért felelős államtitkár aztmondta: minden 

nehézség ellenére a székelység megmaradt, őrzik hagyományaikat és továbbadják utódaiknak, 

közösségüket erősítve. „Madéfalván nem történt más, mint ami megtörtént az addigi, és az azt 

követő szabadság küzdelmekben. Az akkori székelyek a szabadságjogaikat, egyáltalán a nemzet 

függetlenségét akarták megőrizni” – hangsúlyozta Potápi Árpád János nemzetpolitikáért 

felelős államtitkár. 

 

„A viharral bátran szembe kell szállni” – Megemlékeztek a madéfalvi 
veszedelemről 
2024. január 7. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

A Siculicidium 260. évfordulójára emlékeztek Madéfalván vasárnap. A rendezvény a felcsíki 

település Szent Anna tiszteletére felszentelt Siculicidium kápolnájában kezdődött, majd a 

közeli turulmadaras emlékműnél folytatódott, ahol a neves meghívottak köszöntőbeszédei 

hangzottak el, majd a világi és egyházi elöljárók koszorúzással tisztelegtek a hősök emléke előtt. 

1764. január 7-e a madéfalvi veszedelem vagy vérengzés, székelyöldöklés, latinul Siculicidium 
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néven íródott be a történelembe. E napon az osztrák hadsereg ágyúkkal támadt a településen 

egybegyűlt, a határőrsorozás ellen tiltakozó csíki székelyekre. A Tamás József nyugalmazott 

segédpüspök által celebrált szentmisén a betlehemi kisdedek lemészárlásának, és a szent 

család menekülésének példájával vont párhuzamot a 260 évvel ezelőtt Madéfalván történtek 

között.  
 

Kevesebb magyar gyerek született Kolozsváron, mint a korábbi években, 
népszerű név az Emma és az Ádám  
2024. január 5. – Krónika 

Tavaly összesen 380 magyar nemzetiségű újszülöttet anyakönyveztek a kincses városban: 216 

kislányt és 167 kisfiút. 2022-ben nagyobb volt a magyar újszülöttek száma: akkor 426 baba 

született Kolozsváron: 216 lány és 210 fiú. 2021-ben 424 magyar nemzetiségű újszülöttet 

anyakönyveztek a kincses városban, 2019-ben 432 magyar gyereket. 2018-ban ez a szám még 

462 volt Kolozsváron. A legkedveltebb magyar babanév volt a kincses városban 2023-ban az 

Emma és az Ádám. Népszerű nevek a következők voltak még: Petra, Nóra, Hanna, Evelin, míg 

a fiúknál a Dávid, Nimród, Bence, Milán, Levente.  

 

Egészséges élelmiszert a családi gazdaságok tudnak termelni, a falugazdász-
hálózatnak minden eszközzel ezt kell támogatnia 
2024. január 5. – Krónika 

Harminckét falugazdásszal zárta a tavalyi évet a Székelyföldi Gazdaszervezetek Egyesülete, 

miután a magyar Agrárminisztérium által finanszírozott hálózatot 2023-ban gyökeresen 

átszervezték. A kisebb egyesületek alkalmazásában levő mezőgazdasági szakemberek a három 

nagy erdélyi falugazdász-hálózathoz kerültek át. Becze István, a Maros, Hargita és Kovászna 

megyét átfogó székelyföldi gazdaérdekvédelmi szervezet elnöke a Krónikának elmondta, több 

területen a rendszer jól működik, de van, ahol sokat kell még javítani a szaktanácsadás 

hatékonyságán. A csíkszeredai mezőgazdasági szakemberrel az idei esztendő kihívásairól 

beszélgettek. 

 

„A Márton Áron Főgimnázium múltja kötelez bennünket” – Zsombori Gabriellát 
nevezték ki új igazgatónak 
2024. január 6. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

Január elejétől Zsombori Gabriella matematika szakos tanárnő látja el a csíkszeredai Márton 

Áron Főgimnázium igazgatói feladatait. Az egykori alpesi síző több mint húsz éve tanít, oktatott 

Kolozsváron a Babeș-Bolyai Tudományegyetemen, a Sapientia EMTE csíkszeredai karain, a 

csíkszeredai Waldorf-iskolában, jelenleg pedig a Márton Áron Főgimnázium tanára. Markó 

Ilonát váltja a székben, aki tavaly szeptembertől töltötte be az igazgatói tisztséget, ám 

decemberben személyes okokra hivatkozva lemondott. Az iskola új igazgatónője, Zsombori 

Gabriella elmondta, hogy rengeteg tervvel indul neki a feladatnak, melyek mind a fejlődést 

segítenék elő. Mint mondta, további szakmai és anyagi forrásokat szükséges bevonzani, jobb 

feltételeket kell teremteni diákok és tanárok minél szélesebb körű fejlődése érdekében. 
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„Nyugodt, zavartalan, biztonságos munkakörülményeket kell biztosítsunk számukra” – 

fogalmazott. 

 

Összegezték a hivatalos szervek feladatait az összeomlott bentlakás ügyében  
2024. január 6. – szekelyhon.ro 

Munkamegbeszélést tartottak a 2023 – as évi 325- ös számú prefektusi rendelettel létrehozott 

vegyes ellenőrző-bizottság tagjai a Hargita Megyei Prefektusi Hivatal székhelyén, akiknek a 

székelyudvarhelyi Tamási Áron Gimnáziumnál a 2023. december 18-án történt tragédia 

körülményeit kell kivizsgálniuk – adja hírül a prefektusi hivatal sajtóosztálya. Mint a 

közleményből kiderül, Petres Sándor, Hargita Megye prefektusa mellett Borboly Csaba, 

Hargita Megye Tanácsának elnöke, Țepelus Marius, Hargita Megye alprefektusa, Lukács 

Vilmos, a Hargita Megyei Építkezési Felügyelőség főfelügyelője, Dorin Male, a Hargita Megyei 

Területi Munkafelügyelőség főfelügyelője, Stelian Cimpoeșu, a Hargita Megyei Olt 

Katasztrófavédelmi Felügyelőség főfelügyelője, valamint Demeter Levente, a Hargita Megyei 

Tanfelügyelőség főtanfelügyelője vettek részt, ismertetve az intézményeik elmúlt 10 napban 

kifejtett tevékenységét a székelyudvarhelyi katasztrófa ügyében. 

 

Új pompájában díszeleg Zilah központa 
2024. január 6. – maszol.ro 

Befejeződtek a felújítási munkálatok a zilahi Wesselényi- és Márvány téren, illetve sétálóutcává 

alakították a Szilágy Megyei Történelmi és Szépművészeti Múzeum előtti területet. A helybéliek 

végre elmondhatják: teljes mértékben megújult a városközpont. Bár kezdetben sokan 

idegenkedve fogadták a változást, mára már sokan örülnek a korszerűsítésnek. Fazakas Miklós 

RMDSZ-es alpolgármester elmondta: „A múlt hónap végén elkezdődött a munkálatok átadása-

átvétele. Az elmúlt időszakban szinte minden a helyére került, még a tér kútjának angyalkái is. 

Már felszerelték őket, és az ,,Angyalos kút” visszanyerte egykori pompáját. A teljes kutat 

felújítottuk, amit meg lehetett menteni, azt a kivitelezők kijavították. A lejárót körbefalazták, 

mert sajnos a lenti részt sokszor más célra használták. Aki továbbra is vizet szeretne vinni, az 

megteheti, mert az egykori ártézi kutat nem szüntettük meg. Zilah központi része új pompában 

tündököl, láthatóak műemlékeink, műemlék épületeink, és a Wesselényi tér különböző kültéri 

eseményeknek, előadásoknak, koncerteknek adhat helyet a jövőben – ismertette az 

alpolgármester.  
 

Faluból falău, patakból potoc: így románosították el Erdélyt 
2024. január 6. – maszol.ro 

Az impériumváltást követően a román hatóságok a települések nevéből is igyekeztek kitörölni 

Erdély magyar múltját. Nem sikerült, az eredmény pedig gyakran, azon túl, hogy nevetséges 

lett, öngólnak bizonyult. Se szeri, se száma az olyan erdélyi településeknek, melyeknek a román 

elnevezése láttán az ember azt se tudja, hogy sírjon vagy nevessen. Ritka az olyan erdélyi 

megye, ahol ne lenne „falău”-ra végződő helységnév, tragikomikus emlékeként a magyar 

múltnak, az egykori magyar világnak. Az impériumváltást követően a román hatóságok 

hozzáláttak, hogy átkereszteljék az újonnan szerzett terület falvait, városait. Négy választásuk 
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volt: többé-kevésbé fonetikusan átírják a magyar elnevezést, lefordítják azt, kitalálnak egy újat 

vagy meghagyják a magyar településnevet. Ez utóbbi megoldást igyekeztek kerülni, ám 

kivételes esetekben, mint amilyen a Bálványosé, ehhez folyamodtak. A háromszéki üdülőtelep 

megúszta, hogy Idolești vagy Idoleni legyen belőle, valószínű, hogy mire rá került a sor a 

névadó bizottságnak elfogyott a türelme és az ihlete. 

 

Hagyományos disznóvágás Madéfalván – Magyarországi és vajdasági 
vendégekkel közösen vágtak disznót 
2024. január 7. – maszol.ro 

Rántott vér, sült máj, mocskos tokány, csöröge, pánkó és sok más ínyencség került az asztalra 

Madéfalván. A helyiek magyarországi és vajdasági vendégeikkel közösen vágtak disznót és 

dolgozták fel különböző térségek hagyományai szerint. Mint kiderült, lényeges különbségek a 

feldolgozásban nincsenek, hiszen mindannyian a 260 évvel ezelőtti Siculicidium elől menekülő 

székelyek szokásait ápolják többé-kevésbé. A pénteki ünnepség a vasárnapi évfordulót előzte 

meg, amikoris mindannyian a madéfalva központjában levő Siculicidium emlékműnél 

emlékeztek a Madéfalvi Veszedelemre és hőseire. 

 

„Duális kampuszokat” létesít a BBTE három erdélyi városban, összesen 60 millió 
euróból 
2024. január 7. – Krónika 

„Duális kampuszok” létrehozása céljából három, az oktatási minisztérium által támogatott 

projektben vesz részt a kolozsvári Babeş–Bolyai Tudományegyetem (BBTE). A felsőoktatási 

intézmény közleménye szerint a létesítmények Resicabányán (a projekt koordinátora a krassó-

szörényi megyeszékhely polgármesteri hivatala), Sepsiszentgyörgyön (a projekt koordinátora 

a háromszéki megyeszékhely polgármesteri hivatalA), valamint Kolozsváron (a projekt 

koordinátora a területet felajánló kincses városi Agrártudományi és Állatorvostudományi 

Egyetem) működnek majd. A BBTE tájékoztatása szerint a projektek keretében mindhárom 

kampusz egyenként mintegy 21 millió euró támogatásban részesül. A cél olyan központok 

kialakítása (előadótermek, modern eszközökkel felszerelt laboratóriumok, bentlakások, 

diákétkezdék, kikapcsolódásra alkalmas terek stb.), amelyek iskolások és egyetemisták 

számára egyaránt megteremtik a duális oktatáshoz szükséges feltételeket. (A duális képzés 

lényege, hogy az egyetemi hallgató az elméleti oktatást felsőoktatási intézményben végzi, a 

gyakorlati képzés pedig a választott partnerszervezetnél történik). 

 

Székely történelem, ahogy a mai kor igényli  
2024. január 7. – szekelyhon.ro 

A történelem nem hősök és gonoszok harca, hanem hús-vér emberek és az általuk formált 

társadalom fejlődési folyamata, amit objektíven kell szemlélni. Az újonnan létrejött Székely 

Történelem Portál ennek a gondolatnak a szellemében, tudományos igényességgel szeretné 

bemutatni a székelység történetének egy-egy szeletét az érdeklődő közönség számára. Hiába 

léteznek jelenleg is nagyon lényeges tudományos kutatások, hiába jelennek meg új, értékes 
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kiadványok a székelység történetének fontos részleteit bemutatva, ezeket a nagyközönség 

szinte, vagy egyáltalán nem ismeri – mutatott rá Nagy József gyergyóremetei történész, a 

Székely Határőr Emlékközpont kurátora. Ezen igyekszik változtatni az újonnan létrehozott 

Székely Történelem Portál.  

 

Jozef Lenč: Ha Forró Krisztián hasonló eredményt ér el, mint a Szövetség 
szeptemberben, azt sikerként lehet elkönyvelni 
2024. január 5. – Ma7.sk 

Az államfő-választás azért is ígérkezik érdekesnek, mert Zuzana Čaputová jelenlegi elnök nem 

indul újra, így Szlovákiának biztosan új államfője lesz. A teljes listát még nem ismerjük, ezért 

nehéz konkrét prognózisokat felállítani. A helyzet akkor válhat érdekessé, amikor Peter 

Pellegrini bejelenti indulási szándékát, onnantól kezdve a második kör nagyon kiélezett lehet 

közte és Ivan Korčok között. Jozef Lenč szerint Pellegrini a Smer számára a legideálisabb jelölt, 

hiszen ha a választást megnyeri, akkor a koalíciónak és főleg a Smernek meglesz a „saját 

elnöke", a Hlas pozíciója pedig meggyengül a kormánykoalícióban. Ha azonban vesztesen jön 

ki a választásból, akkor a kormánykoalíció is elmondhatja, hogy nem a „saját emberük" lesz az 

elnök, ráadásul a Hlas és Peter Pellegrini pozíciója is meggyengül. Ivan Korčok egyértelműen 

élvezi az SaS és a PS támogatottságát, tehát a liberális táborét, amely Zuzana Čaputová 

politikáját támogatta. Forró Krisztián államfői indulási szándékát azzal magyarázza az elemző, 

hogy rajta keresztül láthatóvá tegye a Magyar Szövetséget és saját maga személyiségét is.  

 

Korpás Éva legújabb lemezének bemutató koncertje 
2024. január 5. – Ma7.sk 

Korpás Éva Piripotty című lemezének bemutatója a Szlovákiai Magyar Táncháztalálkozó egyik 

programpontja volt. Gáti István költő verses meséje nyomán a művésznő mesél végig az 

előadás során, amely elmondása szerint rendkívül igényessé teszi a produkciót.  A történetben 

segítségül hívják nagyszüleink tudását is, hogy mutassák meg, miként birkóznak meg a 

hétköznapok akadályaival. Az elődök üzenetei, tanácsai kiolvashatók népdalaink szövegeiből, 

csak oda kell figyelni rájuk. A családi mesekoncertre kicsik és nagyok is gyülekeztek és remekül 

szórakoztak. 

 

A komáromi katolikus egyházközség nyilatkozata a helyi temetőügyről 
2024. január 5. – Ma7.sk 

Miután a komáromi katolikus temető területének tulajdonosa, a római katolikus egyház és 

annak jelenlegi kezelője, a Földes Sándor jogászhoz tartozó Cintoríny Komárno Kft. között húsz 

évre kötött szerződés a 2023-as év végén lejárt, annak 2024. január 3-tól új kezelője a Peter 

Kajan vezette SOMNIA centrum n.sz. lett. A kezelőváltás kapcsán problémák merültek fel. A 

komáromi római katolikus egyházközség, mint a temető tulajdonosa leszögezte: „a temető 

átvételének állapota (nem megfelelő az infrastruktúrája és a tárgyi felszereltsége) nem teszi 
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lehetővé annak azonnali megfelelő működését. Ezért jelenleg minden lehetőséget mérlegelünk 

jogaink gyakorlására, amelyeket jogi úton is meg fogunk védeni”.  

 

Alt Ernőre emlékezik a Barsi Múzeum 
2024. január 5. – Ma7.sk 

A lévai Barsi Múzeum új időszaki kiállítása a Lévai járás korábbi főgyógyszerésze, a város 

egykori önkormányzati képviselője, méhész és helytörténész Alt Ernőnek állít emléket. A tárlat, 

amely 2024. március 3-áig megtekinthető, bemutatja személyes tárgyait, eszközeit, könyveit, 

kitüntetéseit, s a szlovák mellett magyar nyelven is végigkísér a gazdag életművön., 1951-ben a 

pozsonyi Komenský Egyetem Gyógyszerészeti Karán szerzett diplomát, majd Léva legrégibb, 

1664-es alapítású gyógyszertárában, a Fekete Sasban helyezkedett el. Néhány évvel később az 

épület rossz állapotára hivatkozva bezáratták a patikát, bútorzata és használati eszközei Alt 

Ernő jóvoltából mégis megmenekültek. Időközben a járási főgyógyszerész posztját is betöltötte, 

s munkássága révén felvirágoztatta a szintén patinás, 1823-ban Medveczky Károly által 

alapított Arany Korona Patikát, amelynek officinájából és berendezési tárgyaiból 1971-ben lett 

kialakítva a patikamúzeum.  

 

Egyre vonzóbb az ingyenes városi tömegközlekedés Komáromban 
2024. január 5. – Ma7.sk, Felvidék.ma 

Az áremelkedésekkel szemben Komáromban továbbra is élvezhető a négy évvel ezelőtt 

bevezetett ingyenes városi buszközlekedés. Egyre többen élnek ezzel a pénzárca-kímélő 

lehetőséggel, ami a helyi forgalomra is jótékony hatást gyakorol. A statisztikák szerint tavaly az 

átlagos utasszállítás meghaladta a napi 900, illetve havi 19 ezer utast. Keszegh Béla, a város 

polgármestere kiemelte, hogy a forgalmasabb városrészekben a lakosok 72 százalékának 500 

méteren belül elérhető buszmegálló, ezért is egyre többen választhatják ezt az utazási formát. 

A kettészelt város lakosai és az átutazók annak is örülhetnek, hogy Észak- és Dél-Komárom 

között rendszeresen közlekedik egy elektromos busz amely költségeit szintén egy sikeres 

pályázatból fedezték. Az sem mellékes, hogy a buszjegy csupán 210 forintba kerül, míg a taxi 

ennek többszöröséért, 3-4 euróért visz át a túloldalra és hoz vissza. 

 

Rudolf Schuster irodát kapott a születésnapjára a kassai történelmi városházán 
2024. január 5. – Felvidék.ma, Új Szó, Bumm.sk, Körkép.sk 

Rudolf Schuster, Kassa egykori polgármestere, volt köztársasági elnök csütörtökön irodát 

kapott ajándékba 90. születésnapja alkalmából a kassai történelmi városházán. A jubileum 

alkalmából gratulált neki Jaroslav Polaček, Kassa főpolgármestere, és kiemelte, Schuszter 

nagyban hozzájárult az épület felújításához és a város fejlesztéséhez. Rudolf Schuster elárulta, 

hogy a városi levéltárnak át fog adni olyan dokumentumokat, amelyek a hivatali ideje alatt 

történteket rögzítik. Elmondása szerint gyűjti ezeket, semmit sem dob ki, még azt sem, amit 

ellene vagy róla írtak, mivel ezek fontos történelmi iratok. „Azért döntöttünk úgy, hogy irodát 

alakítunk ki az elnök úrnak a történelmi városházán, mert ezt az épületet ő újíttatta fel. Lelke 

van ennek az épületnek, élet költözött bele. Nagyon örülök, hogy elfogadta az ajándékot, és 
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vállalta, hogy olyan tárgyakkal rendezi be, amelyek közel állnak a szívéhez, és amelyeket a 

kassaiak is megcsodálhatnak” – mondta a főpolgármester. 

 

Bontják az oroszkai cukorgyárat 
2024. január 5. – Felvidék. Ma 

Az oroszkai Garamvölgyi Cukorgyár története szorosan összenőtt Zselízzel, hiszen az ott 

feldolgozott cukorrépát jelentős részben a zselízi Esterházy Uradalom földjei biztosították a 

gyár számára. De ahogy a hajdan Bars vármegye második legnagyobbjaként a Zselízi Uradalom 

és a cukorgyárat is kiszolgáló kisvasút is sajnos már a múlté, úgy az oroszkai cukorgyár is 1993-

ban befejezte működését, most pedig végleg eltűnik a föld színéről. A patinás monarchista 

iparlétesítmény 30 évnyi pusztulás után a múlt homályába vész. Lebontására 

környezetvédelmi okokból, a gyár egykori mazutszennyezése (fűtőolaj, magyarul pakura) 

felszámolása miatt kerül sor, amelyre az Európai Unió több mint 1,6 millió eurós támogatást 

nyújtott. A Garamvölgyi Czukorgyárat 1893-ban alapította – többek közt három lévai – lovag 

Schoeller Pál és Fülöp, Benics Mihály, Benics Henrik, Ludvig Gusztáv, Kniep Gyula, hatvani 

Deutsch Sándor és József, Leidenfrost László.  

 

Hiánypótló autóbuszjáratok a lévai és a nagykürtösi járási székhelyek közt 
2024. január 5. – Felvidék.ma 

A Zólyomi Autóbusz-közlekedési Vállalat új menetrend szerinti járatokat indított január 

elsejével a Nagykürtös és Léva közötti vonalon. Több lévai járásbeli település mindeddig nem 

is volt közvetlen összeköttetésben a járási szákhellyel, csupán ipolysági átszállással tudták 

megközelíteni a székhelyet. Így Szalatnya, Palást avagy Egeg lakóinak is megkönnyítik a 

közlekedést az új járatok. Emellett a nemzetközileg is ismert Gyűgy gyógyfürdő is nehezen 

megközelíthető a hétvégén Léva irányából, holott a járási székhelyen számos gyors és távolsági 

vonat is megáll. A fürdő vendégeinek gondot okoz a tömegközlekedés a szomszédos járás 

székhelyére. Ezen is segítenek a most beindított járatok. 

 

Országos magyar nagygyűlés Révkomáromban, 1994. január 8-án 
2024. január 5. – Dr. Kvarda József – Felvidék.ma 

A révkomáromi nagygyűlés tulajdonképpen a magyar közösség magyar többségű községeinek 

a forradalma volt. A Szlovák Köztársaság kormánya mellett működő közigazgatási és 

területátszervezési bizottság 1994 első felében foglalkozott a szlovákiai magyar választott 

képviselők és polgármesterek Komáromban megtartott 1994. január 8-i országos 

nagygyűlésének eredményeivel. A bizottság által előterjesztetett dokumentum szerint 

Komáromban azt követelték, hogy „…magyar nemzetiségi alapon három önálló 

területfelosztási egységet, illetve régiót kell létrehozni Pozsonytól Bodrogközig, tehát 3 olyan 

széleskörű jogokkal felruházott önálló területi egységet, amely biztosítja a magyar nemzetiség 

saját érdekeinek érvényesítését.”  Ugyanakkor a szlovák kormány előkészületben lévő politikai 

közigazgatási és területfelosztási reformkoncepciója alapvetően nem számolt olyan 

közigazgatási megoldással Szlovákiában, amelynek keretében a magyar nemzetiség területi 

alapú igényét érvényesíteni lehetne.  
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Elindult a Dunajská Strela 
2024. január 6. – Ma7.sk 

Az új magánfuvarozó, a cseh Leo Express december 10-én állította csatasorba a svájci Stadler 

vonatait Szlovákia legforgalmasabb szakaszán, s az első hetek nem voltak teljesen 

zökkenőmentesek, hiszen volt már azóta balesete is a vonatnak. A Pozsony és Komárom közötti 

viteldíj maradt 5,25 euró, ahogy az ügyfelek megszokhatták, azonban a Komárom és 

Dunaszerdahely közötti szakaszon mintegy 20 centtel drágább lett december 10-e óta a viteldíj. 

Az egyvágányos vonalon nevével ellentétben nem képes pisztolygolyó sebességével haladni, 

hiszen az utasok már számoltak be félórás késésekről. Dunaszerdahely maffiamúltját tekintve 

egyébként sem szerencsés a névválasztás. A fuvarozó állítása szerint az első köztársaságbeli 

történelmi vonatra, a meggypiros Slovenská strelára is utal a név. További csalódás, hogy 

elmaradt a kétnyelvű kommunikáció a vonaton, amit az előző fuvarozóknál megszokhattunk, s 

ez számunkra mindenképpen visszalépést jelent. Arra, hogy miért nem került erre sor, nem 

kaptunk választ a fuvarozótól. 

 

Hol rontottuk el? 30 éve volt a komáromi nagygyűlés  
2024. január 6. – Király Zsolt – Körkép.sk 

30 évvel ezelőtt, 1994. január 8-án Komáromban gyűlt össze a felvidéki magyarság választott 

képviselőinek színe-java. Ekkor tartották a szlovákiai magyar választott képviselők, 

polgármesterek országos nagygyűlését. Ott, akkor, 30 évvel ezelőtt arról dönthettek volna 

legitim képviselőink, hogy Dél-Tirolhoz, a finnországi svédekhez, a baszkokhoz vagy a 

katalánokhoz hasonló önrendelkezés útjára kíván-e lépni a szlovákiai magyarság. Vagy inkább 

a lassú önfeladás, asszimiláció, a szlovák nemzetállamépítés áldozatává válik. Ma már tudjuk, 

hogy ez utóbbi utat választották. Zsákutcába fordultak, ahol azóta is bolyogunk. 1994. január 

8-án, amikor arra minden lehetőség adott volt, amikor ország-világ rájuk figyelt, nem merték 

meglépni azt, amit más nemzetek megléptek. A közéleti szerepvállalást elsősorban saját 

meggazdagodásra használó, közösségi érdekképviselet helyett megalkuvásban jeleskedő 

szereplők száma nagymértékben elszaporodott a szlovákiai magyar politikában.  

 

Harminc éve volt a komáromi nagygyűlés: Máig megvalósulatlan elképzelések 
2024. január 6. – Ma7.sk 

Harminc éve, 1994. január 8-án került sor a felvidéki magyarság rendszerváltás utáni 

történetének sarokkövét jelentő nagygyűlésre. Ezen a napon Komáromban gyűltek össze a 

magyarok által lakott települések polgármesterei és önkormányzati képviselői, valamint a 

magyar parlamenti képviselők, hogy megtárgyalják a kor legfontosabb kérdéseit: az 

önkormányzatok jogi helyzetét, az állami közigazgatás átszervezését, az ország területi-

közigazgatási és politikai felosztását, a magyar nemzeti közösség alkotmányos jogállását és a 

dél-szlovákiai régió választott képviselőit tömörítő társulás előkészítését. Zachariaš István, 

Szepsi akkori polgármestere szerint óriási reménnyel mentek oda az induló demokráciában, de 

a megszavazott elképzeléseknek a későbbiekben nem volt visszhangjuk, mert a felvidéki 

magyar politizálás ugyanis nem számolt el velük. “A felhívás közzététele után derült ki, hogy a 
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Magyar Polgári Párt elhatárolja magát a nagygyűlésen való részvételtől, a Magyar 

Kereszténydemokrata Mozgalom pedig csak abban az esetben engedélyezi képviselőinek és 

polgármestereinek a részvételt, ha a különleges jogállású tartomány létrehozása és az azt vezető 

100 tagú tanács megválasztása elmarad.  

 

Szlovákia multietnikus ország 
2024. január 6. – Ma7.sk 

Bukovszky László kisebbségi biztos visszahívását követően szokatlanul hosszas várakozás után 

nevezték ki a posztra Horony Ákost. A kisebbségek jogvédelmének és a nyelvhasználati jogok 

érvényesítésének ügye hosszú évek óta kitölti az új kisebbségi biztos mindennapjait. Az 

államnyelvtörvény megszigorítása és a bírságok bevezetése után tapasztalható volt, hogy a 

magyarok féltek élni nyelvi jogaikkal, gyakran alaptalanul nem mertek magyarul beszélni a 

hivatalos ügyintézés során. A Szlovákiai Magyarok Kerekasztala mellett működő 

Jogsegélyszolgálat első kiadványa volt a Nyelvhasználati útmutató, amelyet több tízezer 

példányban osztottak szét Szlovákia magyarlakta településein. Később a Jurista Polgári 

Társulás keretében Velemjáró elnevezésű mobilalkalmazás megalkotásában és fejlesztésében 

ötletgazdaként és projektvezetőként nagy munkát végzett. A mobiltelefonra letölthető 

alkalmazás és honlap segítségével az emberek bejelenthetik, ha jogsértést tapasztalnak a 

magyar nyelvhasználat területén.  

 

A komáromi nagygyűlés mély katarzist jelentett a felvidéki magyar közösség 
számára 
2024. január 7. – Ma7.sk 

Az akkori négy politika párt vezetői nem tudtak közös álláspontokat kialakítani a rendezvény 

tartalmával és dokumentumaival kapcsolatban, ott is elsősorban az MPP és az MKDM egyes 

vezetőinek hozzáállása miatt. Michal Kováč államfő fogadta a nagygyűlés szervezőit, és 

megpróbálta őket rábírni annak elhalasztására. Mivel ez nem sikerült a rendőrség, és az akkor 

még létező komáromi helyőrség is készültségben volt. Így történt ez a Losoncon is, ahol Papp 

Sándor, Kalonda akkori polgármesterének elmondása szerint, a két busz indulása előtt a helyi 

rendőrök bevonták a forgalmi engedélyeket, így 100 fő helyett három-négy autónyi ember 

tudta megoldani a Komáromba való eljutást. Véleménye szerint 1994. január 8. 

„mindenképpen egy történelmi nap volt, és azóta sem történt hasonló. “Jelenleg nem látom a 

karakteres személyeket, az államférfiúi attitűdöt, a közösség önzetlen szolgálatát.” – 

fogalmazott. Úgy látja nincs egy stratégia, amely mentén a „magyarfejlesztés” zajlana. Az azóta 

már megszűnt, Práca című napilap címoldalán František Meliš azt írta, a magyarok autonómiát 

készülnek kikiáltani Komáromban, amelynek elnöke Duray Miklós és miniszterelnöke Csáky 

Pál lesz.  

 

Érsekújvár hangja 1994-ben 
2024. január 7. – Ma7.sk 

Harminc évvel ezelőtt a komáromi naggyűlésen az érsekújvári járás 26 településének választott 

képviselőjének beszédéből csupán a Mária Valéria híd újjáépítése konkretizálódott. A többi 
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óhaj, panasz orvoslása továbbra is várat magára. Többek között szót ejtett a magyar 

nemzetiségű szlovák állampolgárokat megillető alapvető természetes jogokról, az 

önkormányzati rendszer decentralizálásáról, a nevesítetlen földek elvételéről a települések 

katasztereiből vagy az alkalmazotti jövedelemadók 70%-nak elvételéről a településektől. 

Kiemelte, hogy az össznépesség 11%-át kitevő magyarságra nézve a kizárólagos nemzeti 

érdekre épülő alkotmány megalázó. Nem biztosítja a kisebbségek identitástudatának, 

fennmaradásának és természetes fejlődésének feltételeit. Továbbá nem biztosítja az 

önigazgatás alapján működő nemzetiségi oktatásügy és nemzetiségi kultúra feltételeit, az 

anyanyelv szabad használatát, különösen a vegyes lakosságú területeken, a területfejlesztést és 

az önigazgatást a magyarság által lakott területeken, valamint az asszimilálásra való törekvés 

büntetőjogi következményeit. A képviselő mindezek ellen való tiltakozását fejezte ki.  

 

Mihályi Molnár László: Emlékezés egy téli éjszakában az idegen megszállás 105. 
esztendejében 
2024. január 7. – Mihályi Molnár László – Körkép.sk 

A kommunista diktatúra megdöntése számunkra vágyálom volt, bele sem gondolva, hogy utána 

mi lesz. Ki hitte volna, hogy mi maradunk a romjai alatt: az emberi alapértékek őrzői és 

védelmezői?  Álmunkban sem képzeltük azt, hogy míg a kommunisták tiltották nemzeti és 

keresztény alapértékeinket, és ezért is utáltuk őket, addig a liberális társadalomban anyagi 

ösztönzőket vetnek be, hogy az emberek mindezekről önként mondjanak le, váljanak a 

rendszer arctalan, jellegtelen és jellemtelen világpolgáraivá és mindezen értékek lelkes 

rombolóivá. …és mi még tapsoljunk is hozzá. Sokszor nem láttuk, s leggyakrabban még nem is 

láthattuk, hogy mi történik körülöttünk, hol és kik osztják a lapokat. Egyet azonban be kell 

vallanunk: felkészületlenek, tapasztalatlanok voltunk egy ilyen változásra. A komáromi 

naggyűlésen a felszólalásom előtt már nem éreztem, hogy közfelkiáltással létrejön mindaz, 

amiért egy napja még szorongva lelkesedtünk.  

 

Száz éves lett Kálmán László 
2024. január 7. – Ma7.sk, Felvidék.ma 

2024. január 7-én, tölti be századik életévét Dr. Kálmán László szülészorvos, a rimaszombati 

4. sz. Hatvani István cserkészcsapat egyik alapítója, mai napig oszlopos tagja. 1930-as években 

tett cserkészfogadalmat, így ma már ő számít Közép-Európa, s talán az egész kontinens egyik 

legöregebb cserkészének. Munkásságát és életművét a Szlovákiai Magyar Cserkészszövetség 

2002-ben a Beszédes Lajos Érdemérem arany fokozatával, majd 2011-ben a szervezet 

legmagasabb elismerésével, a Csodaszarvas Díszérem arany fokozatával köszönte meg. 2004-

ben megkapta Rimaszombat Városdíját, majd 2015-ben a Fábry János-díjat is. 2019-ben, 95. 

születésnapját követően Kálmán László a felvidéki magyar közösség szolgálatában végzett 

példaértékű orvosi és cserkészvezetői munkája elismeréseként a Magyar Ezüst Érdemkereszt 

kitüntetésben részesült, amelyet Haraszti Attilától, Magyarország akkori kassai főkonzuljától 

vehetett át a rimaszombati városházán.  
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Pásztor Istvánnak ítélték oda posztumusz a Vajdasági Magyar Művelődési 
Szövetség Aranyplakettjét 
2024. január 5. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Pannon RTV, Magyar Szó  

Pásztor Istvánnak, a Vajdasági Magyar Szövetség közelmúltban elhunyt elnökének ítélték oda 

posztumusz a Vajdasági Magyar Művelődési Szövetség (VMMSZ) Aranyplakettjét - közölte a 

szervezet pénteken az MTI-vel. A közlemény szerint "az elismerést egy olyan személy 

nagyságának ajánlja, a díjjal egy olyan nagy ember életműve előtt tiszteleg, aki ösztönösen 

tudta, tanította, hogy a közösség- és nemzetszolgálat jegyében való közös cselekvés lehet 

egyedül a mindennapok iránytűje, hogy nem futhatunk el a ránk szabott küldetés elől, hogy 

vitorlánk lehet mindez". A díj "Pásztor István megmaradásunkat, jelenünket és jövőnket is 

meghatározó életútja előtt tiszteleg" - olvasható a közleményben. A VMMSZ december 29-én 

döntött az általa alapított életmű- és pályadíjakról, amelyeket a magyar kultúra napjának 

délvidéki központi ünnepségén adnak át január 26-án Zentán. 

 

Nehéz, de sikeres esztendő 
2024. január 7. – Magyar Szó 

A múlt év sok nehézséget gördített a zentai önkormányzat és a községbeli intézmények elé. A 

folyamatos drágulások, az energiaárak emelkedése megnehezítette a munkát, de ebben a 

viszontagságos évben is sikerült megőrizni mind az önkormányzat, mind az összes intézmény 

zökkenőmentes működését, emelte ki évértékelőjében Czegledi Rudolf, Zenta község 

polgármestere, akivel a 2023-as évben történt fejlesztésekről beszélgettünk. 

 

Dr. Pásztor Bálint karácsonyi köszöntője – VIDEÓ 
2024. január 6. – Magyar Szó  

Dr. Pásztor Bálint, a Vajdasági Magyar Szövetség megbízott elnöke, Szabadka város képviselő-

testületének elnöke közösségi oldalán közzétett köszöntőjében áldott karácsonyi ünnepeket 

kívánt minden polgárnak, aki a Juliánus-naptár szerint ünnepel.  „Szívekbe örömet, munkához 

sok sikert és sok boldogságot kívánok! Isten békéje legyen velünk – Krisztus megszületett!" – 

olvasható a VMSZ vezetőjének bejegyzésében, amelyhez videó is társul.    

 

Msgr. Ft. Bogdán Józsefre emlékeztek 
2024. január 6. – Magyar Szó 

Szombaton Egyházaskéren (Verbica) a katolikus temetőben emléktáblát avattak Msgr. 

Ft.Bogdán József (1956-2023) papi káplán, papköltő, a falu első ott lakó papja tiszteletére. Az 

eseményre összesereglettek előtt Varga Ákos, a helyi közösség elnöke elmondta: - A tavaly 

nyáron elhunyt és Nagybecskereken eltemetett Bogdán atya utolsó kívánsága volt, hogy örök 

nyugvóhelye Egyházaskéren legyen. Sajnos ez nem valósulhatottmeg, de mi falubeliek ezzel az 

emléktáblával méltóképpen tisztelgünk szeretett papunk emléke előtt. 
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A madéfalvi vérengzésre emlékeztek Hertelendyfalván 
2024. január 7. – Pannon RTV 

Hertelendyfalván is megemlékeztek a madéfalvi veszedelem 260. évfordulójáról. A bukovinai 

székelyek a délelőtti istentiszteletet követően a kopjafát is megkoszorúzták. 1764. január 7-én 

hajnalban osztrák katonák támadták meg a székelyföldi Madéfalvát, ahol előzőleg a székelyek 

vezetői gyűltek össze. Mintegy 200 embert, köztük asszonyokat és gyermekeket mészároltak 

le. Ezután következett a Moldvába való menekülés, majd onnan az elnéptelenedett Bukovinába 

való áttelepülés. Az anyaországba való első visszatelepítés 1883-ban történt meg. Ekkor 

mintegy négyezren jöttek el Bukovinából az Al-Duna melletti falvakba. Ezek a települések a 

mai Hertelendyfalva, Sándoregyháza és Székelykeve. Ezért ezek bukovinai székely falvak. 

 

Szovjet valóság Kárpátalján: elrabolják a férjedet, és még te kérsz bocsánatot 
2024. január 7. – Magyar Nemzet  

Az embertelen ukrajnai kényszersorozás alól Kárpátalja sem kivétel. Legutóbb az ökörmezői 

közúti ellenőrzőpontról családja szeme láttára hurcoltak el egy apát a hadkiegészítők. A feleség 

először sokkos állapotba került, majd megosztotta történetét a világhálón, végül a régi szovjet 

hagyományok szerint neki kellett bocsánatot kérnie. Az elmúlt hetekben számos olyan eset 

látott napvilágot Kárpátalján is, amikor a hadkiegészítő parancsnokság katonái, visszaélve 

hatalmukkal, embereket hurcoltak magukkal a toborzóközpontokba. Fegyveres razziák a 

termálfürdőkben, az éttermekben és az edzőtermekben, utcai emberrablás Munkácson, 

Ungváron, és sorolhatnánk. A keleti világ barbarizmusát 1944 után ismét meg kell 

tapasztalniuk a helyieknek. 

 

Brenzovics László: „Eddig még minden háborút béke követett, reménykedjünk 
abban, hogy ez minél hamarabb bekövetkezik” 
2024. január 5. – karpataljalap.net 

A Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség (KMKSZ) elnökével, Brenzovics Lászlóval készült 

évértékelőben a Szövetség tevékenységéről, Magyarország és Ukrajna viszonyának alakulásáról 

és a kárpátaljai magyarság előtt most, az évkezdéskor felsejlő, reménykedésre okot adó 

lehetőségekről olvashatnak. Brenzovics László kiemelte: A Kárpátaljai Magyar Kulturális 

Szövetség több mint harminc évvel ezelőtt azért alakult, hogy képviselje a kárpátaljai 

magyarság érdekeit, segítse a megmaradását és fejlődését. Ennek a feladatának minden 

körülmények között igyekezett eleget tenni. Nyilván most vagyunk a legsúlyosabb helyzetben, 

éppúgy, mint Ukrajnának valamennyi polgára, hiszen ez a háború mindenre kihat, így a 

KMKSZ tevékenységére is. Mindennek ellenére sikerült a szervezetet életben tartani, a KMKSZ 

él, működik, s azt hiszem, többé-kevésbé megfelelt azoknak az elvárásoknak, amelyeket a 

tagságunk és magyar közösségünk támasztott velünk szemben. 
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https://pannonrtv.com/rovatok/tarsadalom/madefalvi-verengzesre-emlekeztek-hertelendyfalvan
https://magyarnemzet.hu/kulfold/2024/01/szovjet-valosag-karpataljan-elraboljak-a-ferjedet-es-meg-te-kersz-bocsanatot
https://politic.karpat.in.ua/?p=99841&lang=hu
https://politic.karpat.in.ua/?p=99841&lang=hu
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Bocskor Andrea: „A Kárpátaljáért és az ott élő emberekért, a magyar közösségért 
végzett munkát hivatásomnak tekintem” 
2024. január 5. – karpataljalap.net  

Az elmúlt év kiemelkedő történéseit értékelő interjút adott lapunknak Bocskor Andrea 

kárpátaljai származású európai parlamenti képviselő. Kiemelte: a nemzeti kisebbségek, 

kiváltképp a kárpátaljai magyar közösség jogainak védelmét a szívügyemnek, a hivatásom 

részének és egyben kötelességemnek is tekintem. Kevesen vagyunk sajnos, akik az emberi 

jogok mellett, a hagyományos nemzeti kisebbségek, a kereszténység  vagy a hagyományos 

családmodell védelmében szólalunk fel ebben a Brüsszelből diktált geopolitikai érdekeket 

uraló, azt az emberi jogok fölé helyező, migráns- és LGBT-simogató politikai világban. 

 

Több mint 32 ezer pályázatot fogadott be az elmúlt évben a „KMKSZ” 
Jótékonysági Alapítvány 
2024. január 7. – karpataljalap.net 

A „KMKSZ” Jótékonysági Alapítvány 2023-as évi munkáját értékelte lapunknak Gulácsy Géza, 

az alapítvány igazgatója. Kiemelte: „Alapítványunk tevékenysége – az előző évekhez hasonlóan 

– a kárpátaljai magyar közösség megmaradását szolgálta. A háború okozta bizonytalanság az 

elmúlt évben is rányomta bélyegét tevékenységünkre. Az előző évhez képest mintegy 5%-kal 

csökkent a beadott pályázatok száma, amely azonban az elmúlt évben is meghaladta a 32 ezret. 

Ezzel együtt az alapítvány által eddig bonyolított pályázatok száma meghaladta az 524 ezret. 

Az ezt megelőző időszakhoz hasonlóan, a pályázatok csupán 0,1%-a bizonyult érvénytelennek. 

Örvendetesnek mondható, hogy 2023-ban sikerült időben lebonyolítani valamennyi 

pályázatunkat, s ami a legfontosabb, kifizetni a támogatást valamennyi érintettnek, amiért 

ezúton is köszönetet kell, hogy mondjak mind a támogatóknak, mind az alapítvány 

munkatársainak.” 

 

KISZó-visszatekintő: a béke utáni sóvárgással telt a 2023-as év 
2024. január 7. – Kiszo.net 

Tavaly év elején abban bíztunk, hogy a 2023-as esztendő elhozza a hőn áhított békét az ország 

és a kárpátaljai magyarság számára. Ám ez csak remény maradt, 2022 után az elmúlt év is sok 

szempontból embert próbálónak bizonyult: tovább mélyült a konfliktus, amely meghatározta 

és befolyásolta a hétköznapjainkat. Az új év elején szokás összegezni, mérleget vonni, 

visszatekinteni. Folytatva a többéves hagyományt, lapunk évnyitó számában visszatekintünk a 

lepergő tizenkét hónapra, összeállításunkkal búcsúztatjuk a 2023-as esztendőt, nyilván abban 

reménykedve, hogy 2024 elhozza nekünk a várva várt békét. 
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https://karpataljalap.net/2024/01/05/bocskor-andrea-karpataljaert-es-az-ott-elo-emberekert-magyar-kozossegert-vegzett-munkat-hivatasomnak-tekintem
https://karpataljalap.net/2024/01/05/bocskor-andrea-karpataljaert-es-az-ott-elo-emberekert-magyar-kozossegert-vegzett-munkat-hivatasomnak-tekintem
https://karpataljalap.net/2024/01/07/tobb-mint-32-ezer-palyazatot-fogadott-be-az-elmult-evben-kmksz-jotekonysagi-alapitvany
https://karpataljalap.net/2024/01/07/tobb-mint-32-ezer-palyazatot-fogadott-be-az-elmult-evben-kmksz-jotekonysagi-alapitvany
https://kiszo.net/2024/01/07/kiszo-visszatekinto-a-beke-utani-sovargassal-telt-a-2023-as-ev/
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Így teltek az ünnepek: magyar közösségeink színvonalas adventi és karácsonyi 
rendezvényei 
2024. január 5. – kepesujsag.com 

Programokban gazdag volt az év utolsó hónapja magyarságunk köreiben. Adventi koncertek, 

csomagosztások, évzáró műsorok tették színesebbé a decembert – ezeket az eseményeket 

gyűjtöttük most egy csokorba. 

 

Ülésezett a megyei kisebbségi önkormányzat 
2024. január 5. – kepesujsag.com 

December 15-én került sor az Eszék-Baranya megyei magyar kisebbségi önkormányzat 2023-

ban tartott utolsó ülésére, amelyen a közösséget érintő aktualitásokat beszélték meg a tanács 

tagjai, valamint elfogadták a 2024-es költségvetést és a tevékenységi tervet. 

 

Új igazgatója van a laskói általános iskolának Kelemen Viktória személyében 
2024. január 5. – kepesujsag.com 

Január 8-án lép hivatalába Kelemen Viktória, akit Kovačević Anna nyugdíjba vonulását 

követően neveztek ki a Laskói Általános Iskola élére. Kelemen Viktóriát az iskolabizottság 

(iskolaszék) választotta meg igazgatónak, Fuchs oktatási miniszter előzetes jóváhagyásával, így 

január 8-án megkezdheti a laskói tanintézmény igazgatását. Kovačević Anna két 

mandátumban, több mint 10 éven át vezette a drávaszögi magyar oktatás egyik 

„zászlóshajóját”. 

 

Az első horvátországi magyar újság bemutatása Eszéken 
2024. január 5. – kepesujsag.com 

1908-ban jelent meg a „Szlavóniai Magyar Ujság, a Horvát-Szlavónországokban élő magyarok 

lapja”, amely teljességében eddig csak a budapesti Országos Széchényi Könyvtárban (OSZK) 

volt elérhető. December 20-án az eszéki Bölcsészettudományi Kar adott otthont a Zrínyi 

Magyar Kultúrkör rendezvényének, amelyen egy előadással és plakátkiállítással tisztelegtek az 

első horvátországi magyar lap előtt. 1908-at írtak, amikor „Szlavóniai Magyar Ujság, a Horvát-

Szlavónországokban élő magyarok lapja” címmel napvilágot látott az újság, amely 11 

évfolyamot ért meg. 

 

Támogatják a magyar nyelvű oktatást 
2024. január 5. – kepesujsag.com 

A Pélmonostor városi Magyar Kisebbségi Önkormányzat és Belovár-Bilogora megye magyar 

kisebbségi önkormányzata is fontosnak tartja a magyar oktatás támogatását. Az ünnepek 

időszakában édességcsomaggal jutalmazták meg a város, illetve a megye területén magyarul 

tanuló diákokat. 
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https://kepesujsag.com/igy-teltek-az-unnepek-magyar-kozossegeink-szinvonalas-adventi-es-karacsonyi-rendezvenyei/
https://kepesujsag.com/igy-teltek-az-unnepek-magyar-kozossegeink-szinvonalas-adventi-es-karacsonyi-rendezvenyei/
https://kepesujsag.com/ulesezett-a-megyei-kisebbsegi-onkormanyzat-3/
https://kepesujsag.com/uj-igazgatoja-van-a-laskoi-altalanos-iskolanak-kelemen-viktoria-szemelyeben/
https://kepesujsag.com/az-elso-horvatorszagi-magyar-ujsag-bemutatasa-eszeken/
https://kepesujsag.com/tamogatjak-a-magyar-nyelvu-oktatast/
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Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2024. január 5. – Kossuth Rádió 

 

1764 januárjában a csíki, a kászoni és a háromszéki székelyek Csíkban gyűltek össze azért, hogy 

Mária Terézia határvédelemre és adóztatásra vonatkozó rendelete ellen tiltakozzanak. Az 

egybegyűlteket Csíkszeredától 10 km-re, északra, az Olt két partján fekvő Madéfalván 

szállásolták el. 7-én hajnalban a császári sereg körbe zárta, megtámadta és felgyújtotta az alvó 

falut. Különös kegyetlenséggel lemészároltak többszáz embert. A vérengzés utáni megtorlás 

elől a túlélők tömegesen menekültek Moldvába. A vérengzés 260. évfordulója alkalmából 

Szentes Gábor, madéfalvi helytörténésszel és családfakutatóval Bíró István beszélgetett.  

 

Kormányzó pártként kezdte 2023-at az RMDSZ és ellenzéki pozícióban fejezte be az évet, de 

számos területen ért el sikereket. Bihar megyébe több mint 1 milliárd euró érkezett különféle 

beruházásokra. A többi között erről is beszélt Szabó Ödön parlamenti képviselő, akit Ionescu 

Nikolett kért évértékelő beszélgetésre. 

 

KOMA, azaz Kortárs Magyar Képzőművészeti Pályázat, amelynek eredményét a Magyar 

Kultúra Napján mutatják be Sepsiszentgyörgyön. A pályázatra romániai magyar középiskolás 

diákok munkáit várja az Erdélyi Művészeti Központ január 12-ig. További részletek Bordás 

Beátától, a központ vezetőjétől. A riporter Veres Emese-Gyöngyvér. 

 

A muzslyai Szervó Mihály Általános iskolában a karácsony előtti napokban fogadták a 

nagycsoportos óvodásokat. A gyerekek megismerkedhettek a tanítónővel, a pszichológussal, az 

igazgatóval és egy foglalkozáson is részt vehettek, ahol a negyedikesek segítettek nekik. A 

rendezvényről Kónya-Kovács Otília készített egy összeállítást, amelyben elsőként Móris Lídia 

tanítónőt halljuk. 

 

Második alkalommal rendezték meg a Szlovákiai Magyar Diákfilmfesztivált. A díjátadó 

ünnepséget Kassán, a Thália Színház Márai Stúdiójában tartották. A tíz és tizenkilenc év közötti 

pályázók animációs-, rövid- és dokumentumfilm kategóriában 16 filmet neveztek a fesztiválra.  

Bartók Csaba összeállítása. 

 

Határon átnyúló együttműködésről állapodott meg a Román és a Magyar Triatlon Szövetség 

Nagyváradon. Ennek részeként olyan körversenyt rendeznek, amelyben egyenlő elosztásban a 

legnépszerűbb 5-5 magyar és román verseny szerepel. Ionescu Nikolett összeállításában 

elsőként Kindl Gábort, a Magyar Triatlon Szövetség elnökét halljuk. 

https://mediaklikk.hu/radio-lejatszo-kossuth?date=2024-01-05_18-01-26&enddate=2024-01-05_18-40-52&ch=mr1
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Határok nélkül 
 

2024. január 6. – Kossuth Rádió 

 

„Az idő igaz” címmel könyvet küldött a jövőbe a Petőfi Irodalmi Múzeum és a Petőfi Kulturális 

Ügynökség. A Petőfi-bicentenárium zárásaként elhelyezett időkapszulába Petőfi versei mellé 

ma is élő költők műveit válogatták be. Az rejtély marad, hogy mely versek szerepelnek az 

antológiában. 2123-ban, Petőfi születésének 300. évfordulóján nyithatja fel az utókor a 

kapszulát, amelyet addig a Magyar Nemzeti Bank őriz. Nekünk maradt a Petőfi 200 

programsorozat emléke, nem panaszkodhattunk gazdag volt a tavalyi év. Korábban elhangzott 

riportokból válogattunk egy csokorra valót. 

 

Ki tudja az elmúlt hónapokban hányan és hányszor idézték Petőfi Útilevelek Kerényi 

Frigyeshez, vagy Útirajzok írásait. Én magam is többször. 

Nem véletlen, hogy Kárpát-medence szerte számtalan településen volt, van  Petőfi fája ( ennél 

már csak Rákóczinak van több), mert tényleg úgy tűnik, - és nemcsak a költő írásaiból, hanem 

kortársaiéból is, hogy ez a fiatalember állandóan mozgásban volt. Mai műsorunkban is teszünk 

egy kis körutat Petőfivel. Nagykárolyban kezdjük, ahol 1846. szeptember 8-án megpillantotta 

Szendrei Júliát.  Az Aranyszarvas fogadó épülete ma is áll Kovács Jenő polgármester irodája 

abban a szobában van, amelyben akkor Petőfi Sándor idejét töltötte. Zsoldos Barnabás 

beszélgetése is ott készült. 

 

Marosvásárhely volt a Nemzetstratégiai Kutatóintézet "Magyar vagyok -Petőfi 200" című  

képzőművészeti vándorkiállításának második állomása. Kilenc ország képző-, ipar- és 

fotóművészének 70 alkotását mutatták be a Bernády Ház galériájában.  A Petőfi ihlette 

tematikus tárlatnak Marosvásárhelyen jelképes üzenete is van - mondta a kiállítás megnyitóján 

a város polgármestere, Soós Zoltán. 

 

Székelykeresztúr – Petőfi utolsó estéjének emléke egy körtefa, és egy sírhely. A legenda 

igazságát - mely szerint itt nyugszanak nagy költőnk hamvai - komoly meggyőződéssel sosem 

hirdette senki, talán csak Bálint Dániel keresztúri temetkezési vállalkozó - a mai napig 

kegyelettel gondozott síremlék állítója - és a Petőfi kultusz éltetői, ma pedig egyesületek, 

kulturális szervezetek elevenítik fel utolsó óráit. Geréb Krisztina Sándor Zsigmond Ibolya 

muzeológussal, és Székelykeresztúr polgármesterével, Koncz Hunor-Jánossal beszélgetett. 

 

És most ugrunk egyet az időben, azaz Petőfi idejében – 1845. áprilisára, ekkor indult a költő – 

mint írta az Úti jegyzetekben – beleunván segédszerkesztői hivatalába, felvidéki útjára.  

Visszafelé Igló után állt Rozsnyón, ahol 3 napot töltött. Ennek a három napnak emlékét máig 

őrzi a város, ahol a költő születésének 200. évfordulójára szintén egy kiállítással emlékeztek. 

Magyarország Kassai Főkonzulátusának szervezésében Felvidéken először a rozsnyói Rákóczi 

https://mediaklikk.hu/radio-lejatszo-kossuth?date=2024-01-06_18-01-01&enddate=2024-01-06_18-40-47&ch=mr1
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Magyar Házban mutatták be a budapesti Petőfi Irodalmi Múzeum bicentanáriumi 

tablókiállítását. 

 

Petőfi útikalauzunk mai utolsó beszámolója két olyan helyszínről érkezett, ahol kivételesen 

nem járt Petőfi. Ám kultusza annál nagyobb. Egy muzslyai és újvidéki szavalóversenyről 

küldtek összefoglalót délvidéki tudósítóink Kónya Kovács Otília és Ternovácz István.  

Vége a Petőfi 200 programsorozatnak, amelyet a költő születésének 200. évfordulója 

tiszteletére indítottak útnak egész Kárpát-medencében. 

 

Kárpát-medence magazinműsor 
 

2025. január 7. – M1 

 

Nagy költőnket, Petőfi Sándort Szatmár környékén mindig szívükben hordozták az emberek, 

hiszen életének meghatározó pillanatai is ehhez a térséghez fűződnek. Nagykárolyban, az 

egykori Aranyszarvas fogadóban ismerte meg feleségét, Szendrey Júliát, majd rá egy évre a 

Szatmárnémeti szomszédságában fekvő Erdődön kötöttek házasságot. Az emlékév során még 

inkább Petőfire irányult a figyelem és a rendezvények, szellemi feltöltődést nyújtó programok 

mellett számos olyan fejlesztés történt ezen a vidéken, amelyek Petőfi emlékét éltetik.  A 

Szatmárnémeti Római Katolikus Püspökség kápolnájának külső falán emléktáblát helyeztek el, 

amely azt jelzi a látogatók számára, hogy egy olyan Petőfihez kapcsolódó kincset őriznek itt, 

amely egyedülálló a Kárpát-medencében.  

 

A közelmúltban 30. születésnapját ünneplő Beregszászi Színház nem csak Kárpátalján, de 

nemzetközi szinten is kivívta az elismerést. Csaknem húsz országban játszottak már, a 

közönség ünnepelte őket Brüsszeltől, Párizson át Budapestig. Számukra azonban mindig az 

volt a legfontosabb, hogy a hazai közönség igényeinek eleget tegyenek és szolgálják azt a 

közösséget, melynek az elmúlt évtizedekben a leghányatottabb sors jutott a Kárpát-

medencében. Mindez sikerült is, hiszen a színjátszást a háborús időkben sem adták fel.  Ezt a 

kitartást és tehetséget díjazták Budapesten, a Ráday Ház dísztermében, ahol Sin Edina 

igazgató, Vidnyányszky Attila főrendező, illetve a színészek egy részének jelenlétében átvehette 

a Magyar Örökség díjat.  

 

Több százéves hangszerek születnek újjá a gyergyószentmiklósi orgonakészítő és restauráló 

műhelyben. Bartis Szabolcs a Gyulafehérvári Kántoriskolában tanult, érdeklődését az orgona 

szerkezeti felépítése is megragadta. Azért, hogy a szakmát kitanulja, Hermann Binder 

orgonakészítő mester nagyszebeni műhelyébe szegődött el inasnak. Szabolcs a tanulmányi 

ideje alatt többek között részt vett a Pázmány Péter Katolikus Egyetem egykori piliscsabai 

campusának dísztermében található orgona építésének minden fázisában. Majd a frissen 

végzett orgonakészítő egy svájci alapítású, szászhermányi műhelybe kapott meghívást, és ott 

fogalmazódott meg benne, hogy szülővárosában kamatoztassa tudását, és orgonasípok 

készítésével foglalkozzon.   
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A föld szeretete három generáció óta öröklődik a Joó családban. A tradíciókat követve saját 

termesztésű gyümölcseiket és zöldségeiket dolgozzák fel a magyar-szerb határ mellett fekvő 

Horgoson. Vákuumfóliába csomagolják, vagy éppen üvegbe zárják a kertek színe-javát.  

 

 

 


